DEDICATION

To my

Dear Father

To my

Kind Mother

To my Brothers and

Sisters

To my Friends

And to those who loves

sciences

TO

People of my belovely country, Sudan for their souvenir

ACKNOWLEDGMENT

To Almighty GOD

For given me life, strength and patience to complete this research

My deepest thanks and appreciation

To my supervisor Dr. Atif Elsadig Idris for his generous, keen interest and decent, humble guidance in this research

My thanks

Are due to external examiner Dr. Abdelwahab Hassan Abdalla and internal examiner Professor Yassin Dagash for their valuable comment

I do thanks

To my parents for their help and encouragement

My thanks are extending to my friends, colleagues and to who subscribe to achieve this thesis

LIST OF CONTENTS

Contents	Page
DEDICATION	I
ACKNOWLEGDEMENT	II
LIST OF CONTENTS	III
LIST OF TABLES	VII
ABSTRACT	VIII
ARABIC ABSTRACT	X
CHPATER ONE: INTRODUCTION	1
CHAPTER TWO: LITERATURE REVIEW	4
2.1. Historical background	4
2.2. Botanical description	5
2.2.1. Culm	5
2.2.2. Tillers	6
2.2.3. Leaf	6
2.3. Rice production systems	6
2.4. Chemical composition	7
2.5. International rice improvement and production	7
2.6. Rice in Sudan	Ç

2.7. Variability in rice crop	0
2.8. Interrelationship	3
CHAPTER THREE: MATERIALS AND METHODS16	
3.1. The experimental site	วิ
3.2. Methods16)
3.3. Data collection	7
3.3.1. Plant height (cm)	7
3.3.2. Stem diameter (mm)	7
3.3.3. Number of leaves per plant	7
3.3.4. Leaf area (cm ²)	7
3.3.5. Days to 50% flowering	8
3.3.6. Days to 50% maturity	8
3.3.7. Number of tillers per plant	8
3.3.8. Panicle length (cm)	3.
3.3.9. Grain length (mm)	8
3.3.10. Number of grains per panicle	8
3.3.11. Number of filled grains per panicle	3.
3.3.12. Percentage of unfilled grains per panicle (%) 1	8
3.3.13. Weight of 100 grain (g)	9
3.3.14. Grain vield (Kg / ha)	9

3.3.15. Harvest index	
3.4. Statistical analysis	
3.4.1. Analysis of variance	
3.4.2. Coefficients of variation	
3.4.3. Standard error	
3.4.4. Phenotypic (${\stackrel{\mathscr{S}}{ph}}$) and genotypic (${\stackrel{\mathscr{S}}{g}}$) variance	
3.4.5.Phenotypic (PCV) and genotypic (GCV) coefficients of variation.20	
3.4.6. Covariance analysis	
3.4.7. Comparison between genotypes	
CHAPTER FOUR: RESULTS	
4.1. Phenotypic variability	
4.1.1. Plant height (cm)	
4.1.2. Stem diameter (mm)	
4.1.3. Number of leaves per plant	
4.1.4. Leaf area (cm²)	
4.1.5. Days to 50% flowering	
4.1.6. Days to 50% maturity	
4.1.7. Number of tillers per plant	
4.1.8. Panicle length (cm)	
4.1.9. Grain length (mm)	

4.1.10. Number of grains per panicle
4.1.11. Number of filled grains per panicle
4.1.12. Percentage of unfilled grains per panicle (%)
4.1.13. Weight of 100 grain (g)29
4.1.14. Grain yield (Kg / ha)
4.1.15. Harvest index
4.2. Phenotypic ($_{ph}^{\mathscr{S}}$) and genotypic ($_{g}^{\mathscr{S}}$) variance
4.3. Phenotypic (PCV) and genotypic (GCV) coefficients variation 32
4.4. Interrelationship between characters
4.4.1. Correlation between growth and yield and its components 32
4.4.1.1. Phenotypic correlation coefficients
4.4.1.2. Genotypic correlation coefficients
CHAPTER FIVE: DISCUSSION
5.1. Phenotypic variability
5.2. Phenotypic ($\stackrel{\delta^2}{ph}$) and Genotypic ($\stackrel{\boldsymbol{s}}{\boldsymbol{g}}$) variance
5.3. Genotypic coefficients of variation
5.4. Interrelationship between characters
CHAPTER SIX: SUMMARY AND CONCLUSIONS
6.1. Summary
6.2. Conclusions

Refere	ences	40			
Appen	ndix	48			
	LIST OF TABLES				
Table	Title	Page			
3-1	List of seeds of eight genotypes of rice (<i>Oryza sativa</i> L.)				
	used in the study	23			
3-2	Analysis of variance (ANOVA) for a randomized				
	complete block design for the characters studied at				
	Shambat (2009/2010)	24			
4-1	Mean squares from individual analysis for growth				
	and yield and its components of eight genotypes of				
	rice (<i>Oryza</i> sativa L.) grown at Shambat in season				
	2009 /2010	27			
4-2	Means of different traits of eight genotypes of rice				
	grown at Shambat season 2009/2010	28			
4-3	Phenotypic (PCV) and genotypic (GCV) coefficients				
	of variation and phenotypic ($\stackrel{\mathscr{S}}{ph}$) and genotypic ($\stackrel{\mathscr{S}}{g}$)				
	variance for the difference characters studied on eight				
	genotypes of rice evaluated at Shambat in season				
	2009 /2010	31			

ABSTRACT

34

The study was conducted at the Sudan University of Science and Technology; College of Agricultural Studies, Shambat farm during the period from August/2009 to February 2010. The aim is to study variability and correlation between yield, yield components and morphological characters in some rice genotypes. The experiment was laid out in a randomized complete block design (RCBD) with three replications. Fifteen characters were measured including yield, yield components and morphological characters. Phenotypic $(\stackrel{\mathfrak{S}}{ph})$ and genotypic (\mathcal{G}) variances, phenotypic (PCV) % and genotypic (GCV) %, coefficients of variation were estimated. Phenotypic and genotypic correlation between different characters was determined. The results showed that there were highly significant differences(p≤0.01) for yield kg / ha, plant height (cm), number of tillers per plant, weight of 100 grain (g), number of grains per panicle, grain length (mm), number of leaves per panicle, number of filled grains per panicle, days to 50% flowering, harvest index (%) and days to 50% maturity. Also the results showed significant differences ($p \ge 0.05$) for panicle length (cm), and non significant differences for percentage of unfilled grains per panicle (%). The highest values of phenotypic and genotypic variance were recorded by yield kg /ha. Also grain yield was attained the highest values of phenotypic and genotypic coefficients of variation.

Positive phenotypic correlation was observed between grain yield and number of filled grains per panicle, harvest index, panicle length, number of leaves per plant, number of grains per panicle, days to 50% maturity and stem diameter.

Also positive genotypic correlation was detected between grain yield and number of filled grains per panicle, harvest index, panicle length, leaf area, number of leaves per plant, number of grains per panicle, days to 50% flowering and days to 50% maturity.

خلاصه البحث

اجريت هذه الدراسه بمزرعه كليه الدراسات الزراعيه (شمبات) جامعه السودان للعلوم والتكنولوجيا خلال الفترة من اغسطس 2009 الي فبراير 2010 بهدف دراسه التباين والارتباط بين الانتاجية و مكونات الانتاجية و الصفات المظهريه لبعض الطرز الوراثية للارز. نفذت التجربة باستخدام تصميم القطاعات العشوائيه الكامله بثلاثة مكررات. تم قياس خمسة عشرة صفة تضمنت صفات الانتاجية ومكونات الانتاجية وبعض الصفات المظهرية تم تقدير التباينات الوراثية والمظهرية ومعاملات التباينات الوراثية والمظهرية لمختلف الصفات ,كما تم حساب الارتباط المظهري و الوراثي بين ازواج الصفات المختلفة. اظهرت النتائج وجود فرو قات معنوية عاليه (p≤ 0.01) لكل من صفات, الانتاجيه/هكتار, دليل الحصاد, طول النبات, وزن 100 حبة, عدد الاوراق في النبات, سمك الساق, مساحة الور قة, عدد البذور في الـ قندول الواحد, عدد البذور الملئية في ال قندول, طول البذرة, عدد الايام 50% الازهار, عدد الايام 50% النضج. ايضا اظهرت النتائج وجود فرو قات معنوية 0.05 (p≤ 0.05) في طول القندول, ولم تظهر فرو قات معنوية لصفة نسبة البذور الفارغة في الهقندول , كذلك اظهرت نتائج الدراسة ان اكبر قيمة للتباين الوراثي و المظهري سجلت في صفة الانتاجية. ايضا الانتاجية سجلت اكبر قيمة لمعاملة التباين المظهري و الوراثي ووجدت الدراسة ان الارتباط المظهري بين الانتاجية و الصفات مع عدد البذور الملئية في القندول و دليل الحصاد, و طول القندول, عدد الاوراق في النبات, عدد البذور في القندول, عدد الايام 50% النضج و سمك الساق كان موجبا. كما ان الارتباط الوراثي بين الانتاجية مع عدد البذورالملئية في الاقندول و دليل الحصاد, طول الاقندول, مساحة الورقة, عددالاوراق في النبات, عدد البذور في الرقندول, عدد الايام 50% الازهار و عدد الايام 50% النضج ايضا كان موجبا.